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analysis with its structural and logical links generating ability and need to self-government is allocated. Research of a level 
of development of ability to self-government was conducted at future teachers of physical culture and showed generally 
the average level a development of ability to self-government and below an average, during the experiment dynamics of 
development of this ability was observed and the conclusion that indicators of ability to self-government of future teachers 
of physical culture are caused by the content of vocational training and future professional activity was drawn.

РАЗВИТИЕ КОММУНИКАТИВНЫХ НАВЫКОВ УЧАЩИХСЯ  
В МУЗЫКАЛЬНОЙ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ

 Саблина Т.Н.

ФБГОУ «Московский государственный гуманитарный университет им. М.А.Шолохова Минобрнауки 
России»,  Москва, Россия (109240, Москва, Верхняя Радищевская улица, дом 16-18), e-mail: muz.mggu@mail.ru

В статье  рассматривается проблема развития коммуникативных навыков младших школьников в музыкальной де-
ятельности. Коммуникация  раскрывается как источник социализирующих влияний освоения личностью социокультур-
ных ценностей в индивидуальном творчестве  и в процессе взаимодействия с другими людьми. Поскольку музыкальное 
искусство предоставляет уникальную возможность для пополнения культурно-исторических знаний детей и определяет 
способы социокультурного сотрудничества в реальности,  то развитие коммуникативных навыков в музыкальной твор-
ческой деятельности помогает учащимся научиться взаимодействию со сверстниками и учителем. Оно  создает условия 
для возникновения и развития эмоциональной стороны личности, позволяет активно включаться в  творческий процесс; 
развивает эмпатические способности школьников, умение сочувствовать, сопереживать, понимать других. Совершен-
ствование коммуникативных способностей учащихся в музыкальной деятельности является одним из главных средств 
социокультурного развития детей, решая одну их важнейших задач образования  современного общества.
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The article considers the challenge of developing communication skills in music-related activities at primary school. 
Communication is revealed as the source of influence of socializing on the development of personality, social-cultural values 
in individual work and in interaction with other people. As the art of music provides a unique opportunity to replenish cultural 
and historical knowledge of children and defines the methods of socio-cultural cooperation in reality, the development of 
communicative skills in the music-related creativity helps a student to learn to interact with his peers and the teacher. It 
creates conditions for the emergence and development of the emotional side of personality and allows to take an active part 
in the creative process; develops empathic abilities of students, the ability to sympathize, empathize and understand others. 
The improvement of the communicative abilities of students in music-related activities is one of the main means of social and 
cultural development of children, which solves one of the most important tasks of education in modern society.
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В статье рассматривается модель развития социально-адаптационных умений старших дошкольников в си-
стеме дополнительного образования. Структурная модель построена на теоретико-методологической основе и ее 
основных принципах, включающей в себя: деятельностный, личностно-ориентированный, системный подходы. 
Выделены четыре основных блока структурной модели: целевой, организационный, содержательно-методиче-
ский, результативный. Рассмотрены компоненты содержательно-методического компонента: личностный, позна-
вательный, регулятивный, коммуникативный. Предложен комплекс организационно-педагогических условий в 
организационном блоке для более успешного развития социально-адаптационных умений старших дошкольни-
ков в системе дополнительного образования. Выделены уровни и критерии социально-адаптационных умений в 
результативном блоке. Так же в статье раскрыто понятие «социально-адаптационные умения».
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In article the development model socially – adaptation abilities of the senior preschool children in system of 
additional education is considered. The structural model is constructed on the theorist – a methodological basis and 
its basic principles, including: activity, it is personal – the focused, system approaches. Four main units of structural 


